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И тази година в СФАФ се про-
вежда работилницата от Labodanim 
и Camera Etc. на френската анима-
торка Карин Миралес и белгийският 
артист и преподавател Жан-Люк 
Слок (Белгия).

Благодарение на тях, децата се 
научават къде се ражда фантазия-
та и колко лесно е да бъдеш голям 
професионалист. За трета поредна 
година, техниката за изработване-
то на детския филм на фестивала 
е различена, но ентусиазмът и еу-
форията по време на творческия 
процес, остават увличащи и непро-
менени. Децата рисуват и работят 
усърдно, а какъв ще бъде крайният, 
грандиозен резултат, ще разберем 
по време на церемонията по закри-
ване на СФАФ на 15 септември.

Ето какво сподели Карин още 
първият ден от гостуването си във 
Варна:

Любовта Ви към анимацията е 
повече от очевидна! Вие не спира-
те със заниманията си нито за миг. 
Децата ли са най-голямото Ви вдъх-
новение?

Не е въпрос само на вдъхнове-
ние, а по-скоро на любов към сама-
та анимация. Преди всичко, с Жан-
Люк опитваме да направим нещо, 
което обикновено не се случва от 
само себе си, даваме живот на 
обекти, силуети, образи. Обясня-
ваме, че чрез анимацията можем 
да стигнем по-далеч от реалнос-
тта. Всичко е възможно – това е 
истинско богатство!

С какво Ви изумяват децата?
Понякога с тяхната невинност, 

а друг път – с идеите си, които ме 
провокират да мисля по различен 
начин. Също и с различната гледна 
точка за даден проект, която ми 
показват и помагат той да бъде 
по-задълбочен.

Коя е любимата Ви приказка?
Пепеляшка.
Можем ли да говорим за отраже-

ние на реалността в анимацията 
или тъкмо обратното – реалнос-
тта няма място в анимацията?

Анимация в няколко стъпки…

Благодарение на анимаци-
ята можем да навлезем по-
дълбоко в някоя тема – вой-
ната („Valse avec Bachir of Ari 
Folman”); проституция, из-
насилвания, престъпност (Le 
Labyrinthe of Mathieu Labaye); 
свидетелски показания (Le 
voyage de monsieur Crulic of  
Anca Damian)… и още, и още! 
Така че, разбира се, че има 
реалност в анимацията – тя 
е източник на вдъхновение! 
А анимацията създава своя 
собствена представа за реал-
ността.

Могат ли да бъдат рамки-
рани конкретни тенденции в 
развитието на съвременното 
късометражно кино?

Според мен, все повече се 
смесват техниките в напра-
вата на анимационните късо-
метражни филми и аз съм до-
волна! (Преди няколко години 
това беше повече демонстра-
ция как се използва 3D софту-
ер.)

В наши дни, студентите 
не се колебаят да използват 
рисуване и предмети (кукли) 

заедно. Експериментират без да се 

съобразяват с конкретни техниче-

ски рамки. Техниките просто ни по-

магат да се ориентираме.

Валерия Душкова
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Поредното интересно събитие  
на СФАФ 2013 бе представянето 
на съвместния проект на Единб-
ургския колеж по изкуствата и 
НБУ. Студенти от двете висши 
училища са работили през 2012 г., 
за да сътворят една съвместна 
идея по формулата 10х10х13 – за 
десет дни да се създадат 10 ани-
мационни филма. Всеки ден – по 
един анимационен проект. Джаред 
Тейлър, преподавател в катедра-
та по анимация към Единбургския 
колеж, каза, че атмосферата и 
преживяванията по време на 10-
те дена са били незабравими. Цел-
та на уъркшопа е да се мобилизира 
за максимално кратко време всеки 
екип от по 3-ма души и всеки един 
да бъде възможно най-продукти-
вен и креативен, за да се създаде 
нещо спонтанно за кратък пери-
од, експресивно и одухотворено. 
В хода на работата студентите 
от двата университета са рабо-

тели на разстояние един от друг, 
комуникирайки си по интернет. В 
края на проекта общият брой фил-
ми достига 146. И както самият 
Джаред Тейлър каза: „Повечето 
бяха доста смешни, малко хубави 

Програма филмови 
училища – НБУ и НАТФИЗ

За поредна година на СФАФ 
не направиха изключение и двете 
български школи със специално-
сти по анимация. 

Доц. д-р Невелина Попова, 
уважаван преподавател по ани-
мационно изкуство от Нов Бъл-
гарски Университет, ни покани 
да се насладим на множеството 
филми, дело на студенти от два-
та университета. „Важен е духа 
на експеримента“, сподели доц. 
Попова. Всяка една творба носи 
в себе си своята индивидуалност 
като в много от тях са използва-

ни различни техники. Показаните 
филми бяха от последните 2 го-
дини – общо 15 филма. От сцена-
та не пропуснаха да поздравят 
Стоян Дуков, който бе сред пуб-
ликата, като един от доайените 
на българската анимация. Освен 
това той е преподавател както в 
НАТФИЗ, така и в НБУ. 

Сред представените филми 
бяха „Хабитат“ на Ина Георгиева 
(2013) и „Златната рибка“ на Ири-
на Арменкова (2012).

Кристиян Савчев

имаше, но затова пък всички бяха 
достатъчно смели“. И разбира се, 
зрителите успяха да се насладят 
на няколко от тези съвместно-
смели, кратки проекта. 

Кристиян Савчев 

Единбург и НБУ представят 
проект 10х10х13
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Вторият ден на СФАФ започ-

ва със задължителната „закуска“ 

– порция магия анимация за деца. 

Вълшебното усещане обещава да 

съпровожда зрителите в слънчевия 

септемврийски ден още минимум 

час, защото предстои 

представяне на доку-

менталния филм „Лоте 

Райнигер: Танцът на 

сенките” за една всеп-

ризната фокусница в 

анимацията Шарлот 

(Лоте) Райнигер. 

В 11.00 часа, един 

от авторите на фил-

ма – Курт Шнайдер ни 

въвежда в света на 

Лоте с няколко встъпи-

телни изречения, а от 

неговите заключител-

ните думи остават 

усещането, че пред-

стои да видим нещо 

изключително:  „Г-жа 

Райнигер, как успяхте 

да направите тези поч-

ти перфектни филми?” 

– въпрос, очевидно про-

вокиращ по-дълбоко из-

следване на работата 

на художничката.

Доказателство за 

влиянието на Лоте вър-

ху днешните анимато-

ри най-вече е фактът, 

че филмът е по идея и 

изработен предимно 

от студенти. Той раз-

казва за историята 

на един творец през 

призмата на негово-

то творчество. При 

Шарлот (Лоте) Райни-

гер личният и профе-

сионалният живот са необратимо 

свързани – най-верният є сътруд-

ник в създаването на творбите є 

е нейният съпруг Карл Кох, без чи-

ято техническа иновативност и 

подкрепа филмите на Лоте едва ли 

щяха да имат този облик. 

Лоте Райнигер не е Уолт Дисни

Лоте Райнигер е същински пи-

онер в анимационното изкуство и 

абсолютен виртуоз на силуета. 

В „Танцът на сенките” виждаме 

прецизността и отдадеността 

на немската кино-художничка в 

изработването на из-

резките, необходими за 

нейните филми. Вдъ-

хновена от азиатския 

театър на сенките, тя 

напомня Мелиес и не-

говото новаторство, 

но този път – в ани-

мацията. Вероятно за 

непросветения зрител 

информацията, че пър-

вият пълнометражен 

анимационен филм е 

дело на г-жа Райнигер, 

би била изненада. „При-

ключенията на принц 

Ахмед” е създаден през 

далечната 1926 г. и е 

абсолютна наслада за 

сетивата, в рамките 

на 60 минути.

Често, когато се го-

вори за анимирано кино, 

в съзнанието ни изник-

ва цветното и разпоз-

наваемо съдържание на 

филмите на Дисни. Но 

повярвайте, анимация-

та е много, много пове-

че. Танцът на силуети-

те на Лоте Райнигер е 

черно-бяла феерия от 

преплетени форми, съ-

вършен детайл, харак-

терни за Аrt nouveau, 

подправени с експреси-

онизъм и щипка магия. 

Валерия Душкова
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Анимационният фестивал про-
дължава с пълна сила. Между кон-
курсните програми гостите на 
фестивала имаха възможността да 
посетят една изключително инте-
ресна лекция, която успя да ги пре-
несе в Древна Гърция. Лектор беше 
Жорж Сифианос, а темата на лекци-
ята беше един нетипичен въпрос – 
„Фидий като аниматор?”.

За Жорж Сифианос може да ка-
жем, че по произход е от Гърция, но 
живее във Франция. Основател е на 
специалността Анимационно кино 
във Висше училище за декоративни 
изкуства в Париж, където препо-
дава и до днес. Автор е на няколко 
анимационни филма, награждавани 
на международни фестивали, но има 
и много теоретични трудове, свър-
зани с анимацията. Последният му 
проект се нарича „Фидий като ани-
матор”. Обект на работата му е 
един от фризовете на Фидий, който 
се намира в Партенона. Според него 
въпросът дали може да наричаме 
един от най-великите скулптори в 
гръцката история първият анима-
тор е някак абсурден, но си заслу-
жава да бъде потърсен отговор Той 
е породен от последователността 
в позите на представените хора и 
животни върху един огромен фриз, 
който е дълъг около 160 метра... 
Според Жорж Сифианос тази после-
дователност много напомня на ана-
лиза на ключовите фази на движени-
ето в анимацията. Благодарение на 

изследванията, той и екипа му са 
установили, че представянето на 
фигурите по този начин подпомага 
и за цялостното структуриране на 
композицията, която е била зами-
слена и като една своеобразна му-
зикална симфония. Гостите успяха 
да видят много снимков материал, 
прецизно анимиран в няколко видеа, 
които не само дадоха отговор на 
„абсурдния” въпрос, но и доказаха 
всичко казано от Жорж Сифианос. И 
ако може да бъде направен някакъв 
извод, то той бил, че в изкуството 
винаги водещи са били красотата 
и хармонията, и анимацията нито 
за миг не е била изключение. Всеки, 
който успя да посети лекцията или 
е имал щастието да види фриза с 
очите си със сигурност вече го е 
разбрал. 

Мария Якова

Бюлетинът е изготвен от екип
на IX Световен фестивал
на анимационния филм
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